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Objectives 

To build consensus for the mandate of this government on an overall 

approach to a First Nations agenda as part of the overall response to 

the Royal Commission on Aboriginal Peoples, that reflects the mutual 

commitment to a renewed relationship. 

To ensure certainty for First Nations that achieving consensus now 

does not derogate from continuing action by the government to expand 

and implement further necessary activities in recognition of the needs 

of First Nations and their citizens and to effect the inherent right of 

self-government as they enjoyed their own forms of government for 

thousands of years before this country was founded. 

Agenda for Action 

^—-—" ' " Acombfnation of new initiatives for immediate launch and identifica- 

tion of other key areas for future action, that builds on the RCAP report 

and Gathering Strength. This agenda is to be further developed with 

First Nations and federal departments, including the fiscal and financial 

resource requirements from Canada for implementation, and identifica- 

tion of possible changes in government organization and other struc- 

tural requirements. Joint targets and measures for monitoring progress 

will also be developed. 

This document outlines a specific agenda lor First Nations and the 

federal government. It should be noted, however, that some of the 

initiatives described in this agenda are also applicable/available to 

other Aboriginal groups, including the Inuit, Métis, and off-reserve 

Aboriginal people. These other groups will also be involved through 

bilateral processes with the federal government, or, in some instances 

like the healing strategy, through a process to co-ordinate the involve- 

ment of the various Aboriginal groups as they were affected by abuse 

at residential schools. 

This First Nations agenda will be implemented at the national, regional 

and community levels as appropriate. 
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Agenda for Action itb First Nations 

Renewing the Partnership 

To acknowledge errors of the past and take action to address the lega- 

cies of those errors, including establishing mechanisms to recognize 

First Nations as governments and as partners working together with 

the federal government to identify priorities, and to jointly address 

those priorities with identified resources and determined efforts. The 

federal government and First Nations will also work with other levels 

of government, the private sector and non-profit organizations and 

other partners, as appropriate, to design and implement initiatives 

under the agenda for action on and off reserves. 

Initiatives 

Statement of Reconciliation: acknowledging contributions of First 

Nations to European settlers, describing negative impacts of subse- 

quent periods of the relationship (including the Residential School 

system), expressing profound regret for errors of the past and making a 

commitment to learn from those errors. To the victims who suffered the 

tragedy of physical and sexual abuse in the Indian Residential School 

system, the government has said it is deeply sorry. 

Treaty Relationships: affirm that treaties provide the basis for the 

relationship when entering into new treaties or when building on the 

historic treaties which RCAP described as being made by Aboriginal 

nations on a nation-to-nation basis; emphasize willingness to continue 

treaty-making by working in partnership with First Nations and 

provinces to establish integrated processes on a regional level to address 

treaties, governance, and jurisdiction. Examples that could be built 

upon are currently under way in a number of regions recognizing the 

uniqueness of the past and present relationship between the Crown 

and First Nations. 

Mechanisms for Decision-Making: National Protocol with the AFN, 

including commitments for Ministerial participation, joint meetings — 

political and officials, government-to-government agreements. Review 

possible mechanisms for a national tripartite process to address chal- 

lenges, both on and off reserves. 

Regional Protocols: to bring together the federal government and First 

Nations to address regional challenges; review possibilities for tripartite 

(federal-provincial-First Nation) forums on a regional basis to address 
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on- and off-reserve issues; consider mechanisms for dialogue with other 

partners such as municipal governments. 

Healing: First Nations and the federal government will work together 

on a strategy to address the legacy and intergenerational effects of 

abuse at Indian residential schools. 

Language, Heritage and Culture: joint federal government-First 

Nations work on Aboriginal Languages Program; other measures to 

preserve and protect First Nations languages, heritage and cultures. 

Communications: joint federal government-First Nations action on 

communications and public education to maintain and build support 

for the themes and initiatives identified in the Agenda for Action with 

First Nations. 

Recognizing and Strengthening First 
Nations Governments 

Vision 

Aboriginal people enjoyed their own forms of government for thou- 

sands of years before this country was founded and they continue to 

have the inherent right to self-government. The federal government is 

committed to working out government-to-government relationships at 

an agreed-upon pace acceptable to First Nations. These government- 

to-government relationships will be consistent with the treaties, the 

recognition of the inherent right of self-government, Aboriginal title, 

and Aboriginal and treaty rights under section 35 of the Constitution 

Act, 1982. Furthermore, in the international context, Canada supports 

the recognition of a right to self-determination for indigenous peoples 

which respects the political, constitutional, and territorial integrity of 

democratic states. 

The federal government is committed to working in partnership with 

First Nations and other governments to support capacity-building for 

implementing self-government (legislative, executive, administrative 

and judicial), to ensure that First Nations women participate in gover- 

nance processes, and to initiate other activities needed for the recogni- 

tion and renewal of First Nations governments with the legitimacy, 

powers and resources for effective governance over their members 

and territories. 
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Agenda for Action 1itb First Nations 

Initiatives 

A National Recognition Instrument: jointly explore and develop 

legislation, s. 35 protection and other mechanisms to recognize First 

Nations governments and to establish a framework for working out 

jurisdictional and intergovernmental relations. 

A Governance Transition Centre: operated at arms length from 

government, to support First Nations in developing governance 

structures and to support capacity building to design and operate 

governance institutions, including justice institutions. 

Justice and Dispute Resolution Bodies: support justice initiatives and 

the establishment of First Nations-controlled bodies on a regional basis 

to mediate/resolve disputes. 

Independent Claims Body: establishment of an Independent Claims 

Body with structure and powers to be developed in a joint process 

between the federal government and First Nations. 

Comprehensive Claims: joint federal government-First Nations explo- 

ration of the Comprehensive Claims Process in order to consider and 

respond to First Nations concerns, in part related to the recommenda- 

tions of RCAP, with the existing process and policies. 

Certainty: joint federal government-First Nations exploration of 

possible methods other than surrenders or extinguishments of 

Aboriginal rights or Aboriginal title to provide clarity, stability and 

certainty through comprehensive claims settlements and which would 

be supported by federal and provincial governments, First Nations 

and the public. 

Lands and Resources: partner with First Nations a strategy to deal 

with lands and resource issues, including working with provinces to 

encourage co-management and further programming opportunities to 

enhance the value of reserve lands and increase access to and ownership 

of lands and resources. 
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Equitable and Sustainable Fiscal 

New fiscal relationships to support First Nations governments in devel- 

oping fiscal autonomy and the financial capacity to support governance 

responsibilities and agreed-upon public services at levels reasonably 

comparable to the relevant local, regional or national standard. New 

fiscal relationships will allow First Nations governments to exercise 

increased autonomy and greater self-reliance through expanded new 

transfer arrangements, First Nation fiscal authority, resource-revenue 

sharing and incentives for enhancing First Nations own-source 

revenue capacity. 

Initiatives 

Government-to-Government Transfer System: work at national and 

regional levels to develop government-to-government transfer systems 

which will provide lair, stable, and equitable transfers commensurate 

with responsibilities and circumstances. 

Resource-Revenue Sharing: federal-First Nations-provincial govern- 

ment initiatives on resource-revenue sharing. 

Own-Source Revenue: develop First Nation tax jurisdictions as 

negotiated; incentives for exercising same; agreements on co-ordination. 

Accountability, Data Collection and Exchange: initiatives to 

strengthen the accountability of First Nations governments to their 

membership, and to improve data collection and exchange by and 

between the federal government and First Nations governments and, 

where relevant, other levels of government. 



Agenda for Action with Fi rot Nationo 

Supporting Stronger First Nations 
Communities and People 

New measures on and off reserves to support healthy sustainable 

communities, enhance economic development, and increase individual 

and community self-reliance within a strategic and planned approach, 

developed in partnership, and addressing the issues of standards, com- 

parability and performance indicators. Participation of women and 

people with special needs in the design and delivery of programming to 

support stronger First Nations people and communities is a priority. 

Initiatives 
Developing an Economic Base: implement additional federal measures, 

including increased resources and explore and develop tax incentives, 

to promote economic development, explore ways to reduce the costs 

of doing business, and promote local decision-making. Work jointly 

with First Nations, industry, the provinces and municipalities to 

develop a national partnering strategy on Aboriginal economic develop- 

ment to increase Aboriginal participation in economic and business 

opportunities and to augment private sector partnerships in Aboriginal 

economic development. 

Welfare to Wbrk: the federal government will work with First Nations 

to reform the on-reserve welfare system from passive to active case- 

management, develop a new framework for First Nations Social 

Assistance and increase the capacity of First Nations to reduce welfare 

dependency and increase employability. 

Investing in Aboriginal Education/Training: develop through 

broad-based partnerships an improved human resources development 

framework that links school, training and work opportunities; measures 

to improve the quality of education and programming to encourage 

youth to stay in school; and regional bilateral agreements on employment 

services and other measures to increase employment opportunities. 
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Investing in the Well-Being of Children and Families: work with 

First Nations on the expansion of the Aboriginal Head Start Program 

and on the First Nations component of the National Childrens Agenda; 

work with First Nations regional organizations on re-investment related 

to the National Child Benefit and new programs/services for First 

Nations children. 

Investing in First Nations Wmth: develop jointly with First Nations 

on a national basis, youth initiatives both on and off reserves, including 

the establishment of multi-purpose urban youth centres; implement 

community-based initiatives for youth at risk. 

Community Infrastructure: work with First Nations to enhance 

capacity to develop sustainable approaches to community housing and 

water and sewer systems; work with provincial and territorial govern- 

ments to improve off-reserve housing for First Nations people. 

Addressing Key Health/Disease Concerns: reduce the gap” on 

leading health/disease indicators (e.g., diabetes, HIV/AIDS) through 

new programming such as an Aboriginal Diabetes Strategy and estab- 

lishment of an Aboriginal Health Institute. 
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Objectifs 

En arriver à un consensus sur une approche globale à un programme 

pour les Premières nations faisant partie de la réponse au rapport de 

la Commission royale sur les peuples autochtones qui constituera le 

mandat de ce gouvernement et témoignera de l’engagement mutuel 

pour une relation renouvelée. 

Donner aux Premières nations la certitude que le fait d’en arriver 

à un consensus à ce moment-ci ne changera en rien les engagements 

du gouvernement à leur égard. En effet, le gouvernement continuera 

à exécuter d’autres activités nécessaires pour répondre aux besoins 

des membres des Premières nations, étendre la prestation des activités 

et reconnaître le droit inhérent des peuples autochtones à l'autonomie 

gouvernementale, tout comme ils ont possédé leurs propres formes 

de gouvernement pendant des milliers d’années avant la création de 

ce pays. 

Plan d’action 

Le plan d’action consiste en une série d’initiatives qui seront lancées 

immédiatement et qui cerneront les domaines clés où seront entreprises 

des actions fondées sur le rapport de la Commission royale sur les 

peuples autochtones (CRPA) et sur Rassembler nos forces. Ce plan 

d’action sera élaboré davantage avec les Premières nations et les 

ministères fédéraux et comprendra la détermination des exigences sur 

le plan des ressources financières que doit fournir le Canada pour 

mettre en place d’éventuels changements à l’organisation gouverne- 

mentale ainsi que d’autres exigences relatives aux structures gouver- 

nementales. Nous établirons également des objectifs communs et des 

méthodes pour mesurer les progrès. 

Le présent document définit un plan d’action précis pour les Premières 

nations et le gouvernement fédéral. Soulignons toutefois que d’autres 

groupes autochtones, les Inuits, les Métis et les Autochtones vivant 

hors des réserves, peuvent également se prévaloir de certaines initiatives 

décrites dans ce plan d’action. Ces autres groupes participeront aussi à 

des processus bilatéraux avec le gouvernement fédéral ou, dans certains 

cas, comme dans celui de la stratégie de guérison, au processus visant 

à coordonner la participation des divers groupes autochtones. 
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Un plan à'action pour Leo Premièred nationj 

Renouveler le partenariat 

Reconnaître les erreurs du passé et s'efforcer de guérir leurs séquelles, 

en mettant entre autres sur pied des mécanismes visant à reconnaître les 

Premières nations en tant que gouvernements et en tant que partenaires 

du gouvernement fédéral déterminant avec lui les priorités et s’occupant 

avec lui de ces priorités grâce à des ressources précises et à des efforts 

résolus. Le gouvernement fédéral et les Premières nations travailleront 

également avec d’autres niveaux de gouvernement, le secteur privé, les 

organismes à but non lucratif ainsi que d’autres partenaires, au besoin, 

afin de concevoir et de mettre en œuvre les initiatives faisant partie de 

ce plan d’action destinées tant aux Autochtones qui vivent à l’intérieur 

des réserves qu’à l’extérieur de celles-ci. 

Initiatives 
La Déclaration de réconciliation : reconnaître l'aide apportée par 

les Premières nations aux colons européens, décrire les effets négatifs 

des relations entretenues après la colonisation (dont le système des 

pensionnats), exprimer de profonds regrets pour les erreurs du passé 

et s’engager à en tirer des leçons. Aux victimes qui ont subi des sévices 

physiques et sexuels dans les pensionnats, le gouvernement exprime 

ses regrets les plus sincères. 

Une relation fondée sur les traités : affirmer que les traités constituent 

la base de la relation, au moment de la signature de nouveaux traités 

ou de l’examen des traités historiques, à partir du principe défini par 

la CRPA que les traités historiques ont été conclus par les nations 

autochtones dans un esprit de nation à nation; manifester la volonté 

de poursuivre la signature de traités en collaborant, avec les Premières 

nations et les provinces, à l’établissement, au niveau régional, de proces- 

sus intégrés qui aborderont les sujets suivants: les traités, l’exercice des 

pouvoirs et les sphères de compétence. Des négociations pouvant être 

utilisées comme exemples sont actuellement en cours dans un certain 

nombre de régions où l’on reconnaît le caractère unique des relations 

présentes et passées entre la Couronne et les Premières nations. 

Des mécanismes pour la prise de décision : établir un protocole 

national avec l’Assemblée des Premières nations et engager les ministres 

à participer à des réunions conjointes où des dirigeants élus et leurs 

représentants pourront conclure des ententes de gouvernement à 

gouvernement. Revoir les mécanismes possibles de création d’un 

processus national tripartite visant à répondre aux défis qui se posent 

tant dans les réserves qu’à l'extérieur des réserves. 
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Des protocoles régionaux : réunir le gouvernement fédéral et les 

Premières nations en vue de faire face aux défis qui se posent dans 

les régions; revoir la possibilité de créer des tribunes tripartites 

(fédéral-provincial-Premières nations) régionales où l’on s’attaquerait 

aux problèmes autochtones tant dans les réserves qu’à l’extérieur 

des réserves; envisager la création de mécanismes qui permettront 

d’établir un dialogue avec d’autres partenaires comme les 

administrations municipales. 

La guérison : Les Premières nations et le gouvernement fédéral 

élaboreront ensemble une stratégie et un programme visant à guérir 

les séquelles laissées par les pensionnats d’une génération à l'autre. 

Les langues, le patrimoine et les cultures : Les Premières nations et le 

gouvernement fédéral mettront ensemble sur pied un programme des 

langues autochtones et prendront d’autres mesures visant à préserver 

et à protéger les langues des Premières nations, leur patrimoine et 

leurs cultures. 

Les communications : Le gouvernement fédéral et l’Assemblée des 

Premières nations entreprendront ensemble des mesures dans le 

domaine des communications et dans celui de l'éducation du public 

afin d’obtenir et de favoriser l’appui des thèmes et des initiatives 

décrites dans le Plan d’action national pour les Premières nations. 

Reconnaître et renforcer les 
gouvernements des Premières nations 

Les peuples autochtones ont possédé leurs propres formes de gouver- 

nement pendant des milliers d’années avant la création de ce pays. Le 

gouvernement fédéral s’est engagé à établir avec eux des relations de 

gouvernement à gouvernement à un rythme accepté par tous et qui 

leur convient. Ces relations de gouvernement à gouvernement seront 

conformes aux traités et à la reconnaissance du droit inhérent à l’auto- 

nomie gouvernementale, des titres et des droits ancestraux, ainsi que 

des droits issus des traités, tels qu’ils sont décrits à l’article 35 de la 

Loi constitutionnelle de 1982. En outre, dans un contexte international, 

le Canada reconnaît que les populations autochtones ont le droit de 

s’autodéterminer, dans la mesure où ce droit respecte l’intégrité 

politique, constitutionnelle et territoriale des Etats démocratiques. 
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Un plan d’action pour le* Première* nation* 

Le gouvernement fédéral s’est engagé à travailler en partenariat avec les 

Premières nations et les autres gouvernements afin d’appuyer la capacité 

des Autochtones à mettre en œuvre l’autonomie gouvernementale 

(législative, exécutive, administrative et judiciaire), d’assurer que les 

femmes des Premières nations participent pleinement à l’exercice des 

pouvoirs et de lancer d’autres activités nécessaires à la reconnaissance 

et au renouvellement des gouvernements des Premières nations, tout 

en fournissant à ces gouvernements la légitimité, les pouvoirs et les 

ressources nécessaires pour bien remplir leurs responsabilités envers 

leurs membres et leurs territoires. 

Initiatives 

Un instrument de reconnaissance national : Elaborer et examiner 

conjointement les lois, la protection offerte par l’article 35 et d’autres 

mécanismes visant à reconnaître les gouvernements des Premières 

nations, ainsi qu’établir un cadre où les intervenants pourraient 

débattre des questions de relations intergouvemementales et 

de compétences. 

Des centres de transition pour l’exercice des pouvoirs : exploités 

indépendamment du gouvernement, ces centres auront pour mandat 

d’aider les Premières nations à élaborer des structures d’exercice des 

pouvoirs et à accroître leurs compétences en matière de conception 

et d’administration des institutions gouvernementales, y compris les 

institutions juridiques. 

Les organismes juridiques et de résolution des litiges : appuyer les 

initiatives relatives à la justice et la mise sur pied d’organismes chargés 

de la médiation et de la résolution de litiges. Ces organismes régionaux 

seraient contrôlés par les Premières nations. 

Un organisme de revendications indépendant : créer un organisme 

de revendications indépendant dont la structure et les pouvoirs seront 

déterminés dans le cadre d’un processus conjoint entre le gouvernement 

fédéral et les Premières nations. 

Les revendications globales : le gouvernement fédéral et les Premières 

nations examineront de concert le processus de revendications globales 

afin de tenir compte des préoccupations des Premières nations, et d’y 

répondre. Ces préoccupations, en partie reliées aux recommandations 

de la CRPA, ont trait aux politiques et aux processus actuels. 

La certitude : Le gouvernement fédéral et les Premières nations exami- 

neront ensemble d’autres méthodes possibles, autres que la cession 

ou l’abolition des droits ou des titres ancestraux, qui permettraient 

d’apporter toute la clarté, la stabilité et la certitude nécessaires à 

l’égard de différentes questions. Ces méthodes seront définies dans 
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les règlements de revendications globales et recevront l'appui des 

gouvernements fédéral et provinciaux, des Premières nations et 

du public. 

Les terres et les ressources : Élaborer, en partenariat avec les 

Premières nations, une stratégie permettant de s’attaquer aux questions 

relatives aux terres et aux ressources, et travailler avec les provinces en 

vue de susciter des occasions de cogestion et de planification qui visent 

à accroître la valeur des terres de réserve et l’accès aux terres et aux 

ressources ainsi qu’à favoriser la propriété privée. 

Relations financières équitables 
et durables 

Établir de nouvelles relations financières afin d’aider les gouvernements 

des Premières nations à atteindre l’autonomie et la capacité financières 

nécessaires pour satisfaire — en ce qui a trait aux responsabilités liées 

à l’exercice des pouvoirs et aux services dont ils ont la charge — à des 

normes raisonnablement comparables à celles qui sont respectées à 

l’échelle locale, régionale ou nationale. Ces nouvelles relations finan- 

cières permettront aux gouvernements des Premières nations de 

devenir plus autonomes et autosuffisants, grâce à la création d’ententes 

de transfert de plus vaste portée, à l’autorité financière des Premières 

nations, au partage des recettes provenant de l’exploitation des 

ressources et aux mesures incitant les Premières nations à générer 

des recettes autonomes. 

Initiatives 

Un système de transfert de gouvernement à gouvernement : mettre 

en place, aux niveaux national et régional, des systèmes de transfert de 

gouvernement à gouvernement, afin que soient effectués des transferts 

justes, équitables et stables correspondant aux responsabilités de 

chacun et adaptés aux circonstances. 

Le partage des recettes tirées de l’exploitation des ressources : 

mettre en place des initiatives en matière de partage des recettes 

tirées de l’exploitation des ressources auxquelles participeront les 

gouvernements fédéral et provinciaux ainsi que les Premières nations. 
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Un plan d’action pour lej Premières nations 

Recettes autonomes : reconnaître la compétence des Premières nations 

en matière de taxation, créer des mesures incitatives afin d'avoir recours 

aux mêmes ententes concernant la coordination. 

Obligation de rendre des comptes, cueillette et échange des données : 

créer des initiatives visant à renforcer l’obligation des Premières nations 

de rendre des comptes à leurs membres, ainsi qu’à améliorer la cueillette 

de données par le gouvernement fédéral et les gouvernements des 

Premières nations et l’échange de données entre eux, et, lorsque 

nécessaire, entre eux et les autres gouvernements. 

Renforcer les collectivités et appuyer 
les membres des Premières nations 

Établir de nouvelles mesures, tant à l'intérieur qu’à l’extérieur des 

réserves, en vue de renforcer les collectivités et d’assurer leur prospérité. 

Accroître le développement économique ainsi que l’autosuffisance des 

collectivités et de leurs membres grâce à une approche stratégique bien 

planifiée, élaborée avec les divers partenaires. Cette approche permettra, 

entre autres, de s’attaquer aux questions relatives aux indicateurs en 

matière de normes, de comparabilité et de rendement. En outre, il est 

essentiel que les femmes et les personnes ayant des besoins spéciaux 

participent à la conception et à la prestation de programmes dont la 

priorité est de renforcer les collectivités et d'appuyer les gens. 

Initiatives 

La création d’une assise économique : mettre en œuvre des mesures 

fédérales additionnelles, y compris un plus grand nombre de mesures 

incitatives en matière de ressources et de taxation, afin de promouvoir 

le développement économique; examiner des moyens de réduire le coût 

des activités commerciales et de favoriser la prise de décision locale. 

Mettre sur pied, de concert avec les Premières nations, le secteur privé, 

les provinces et les municipalités, une stratégie nationale de partenariats 

visant à accroître le développement économique des Autochtones, 

à augmenter la participation des Autochtones au développement 

économique du pays et aux occasions d’affaires, ainsi qu’à inciter 

davantage d’entreprises privées à nouer des liens commerciaux avec 

des Autochtones. 
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De l’aide sociale au marché du travail : le gouvernement fédéral 

étudiera, avec les Premières nations, le système d’aide sociale dans 

les réserves afin qu’on passe d’une gestion passive à une gestion active 

des dossiers, qu’on établisse un nouveau cadre de travail pour l’aide 

sociale destinée aux Premières nations, qu’on accroisse la capacité de 

ces dernières à réduire la dépendance de leurs membres à l’égard de 

l’aide sociale et qu’on augmente les aptitudes à l’emploi. 

Miser sur l’éducation et la formation chez les Autochtones : grâce 

à des partenariats divers, mettre en place un cadre de travail amélioré 

au chapitre du perfectionnement des ressources humaines, qui permet- 

tra d’établir des liens entre l’école, les cours de formation et le marché 

du travail. Des mesures seront prises afin d’améliorer la qualité de 

l’éducation et des programmes scolaires pour encourager les jeunes 

à demeurer à l'école. Des ententes bilatérales régionales en matière 

de services à l’emploi seront conclues, et d’autres mesures visant 

à augmenter les perspectives d’emplois viendront s’ajouter. 

Miser sur le bien-être des enfants et de la famille : collaborer, avec 

les Premières nations, à l’élargissement du programme Bon départ 

pour les Autochtones et de la composante du programme national pour 

les enfants à l’intention des enfants autochtones. Travailler avec les 

organisations régionales des Premières nations à la réallocation des 

fonds prévue en raison de la mise sur pied du Régime national de 

prestations pour enfants et des nouveaux programmes et services 

destinés aux enfants des Premières nations. 

Miser sur les jeunes des Premières nations : élaborer avec les 

Premières nations des initiatives nationales consacrées aux jeunes vivant 

tant à l’intérieur qu’à l’extérieur des réserves, dont l’établissement de 

centres polyvalents pour les jeunes vivant en milieu urbain, et mettre en 

œuvre des initiatives communautaires à l’intention des jeunes à risque. 

Infrastructure communautaire : en collaboration avec les Premières 

nations, renforcer leur capacité de mettre en place des méthodes de 

construction et de rénovation permettant de rendre les logements plus 

durables, et d’offrir des systèmes convenables d’égouts et d’approvision- 

nement en eau; travailler avec les gouvernements provinciaux et 

territoriaux à l’amélioration des logements des Premières nations 

hors des réserves. 

Répondre aux principales préoccupations concernant la santé 

et la maladie : réduire les «écarts » entre les principaux indicateurs 

nationaux concernant la santé et la maladie (p. ex. le diabète, le VIH 

et le sida) grâce à de nouveaux programmes comme la stratégie pour 

le diabète chez les Autochtones et à l’établissement d’un institut de la 

santé autochtone. 


